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A négyéves választási ciklusom vé
géhez közeledve összegezni szeretném 
az elért eredményeket, fejlesztéseket. 
A polgármesteri munka nemcsak ki
hívásokkal jár, hanem felelősséggel is. 
Természetesen a falu vezetője egyedül 
nem képes mindent megoldani, szük
séges mellé egy szakmailag jól képzett 
csapat, mely segíti munkáját. Gellében 
mindez megvan. Sokat köszönhetek 
kollégáimnak, velük közösen sikerült 
a négy év alatt jó eredményeket elérni.

Ahhoz, hogy a  falu igazán fejlőd
hessen, nem volt elég az én egyéni 
elképzelésem megvalósítása, szüksé
gesnek tartottam a  kommunikációt 
a  falu lakosaival is. Mindenkit meg
hallgattam, a  falu számára értékes 
tanácsokat megfogadtam, mert csak 
közösen, együtt lehet nagy dolgokat 
megvalósítani. Ilyen volt az R7es 
gyorsforgalmi út problémája. Több
ször tartottunk lakossági fórumot, fo
lyamatosan informáltuk lakosainkat 
a  pillanatnyi helyzetről. Nagy csatá

kat vívtunk, míg végül elértük, hogy 
a cséfai lakosok számára megépüljön 
egy felüljáró, amely lehetővé teszi szá
mukra a biztonságos átjutást Gellébe. 
Ez több éves munka, tárgyalássorozat 
eredménye. Ahol csak lehetőség adó
dott, felszólaltam, harcoltam a cséfai
ak jogaiért. A gyorsforgalmi út eredeti 
terveinek többszöri változtatását sem 
írtam alá. Végül az állam részéről nem 
láttak más megoldást, a Szlovák Köz
lekedési Minisztérium felvette velünk 
a  kapcsolatot, és a sorozatos egyez
tetések után szóbeli ígéretet kaptunk 
a felüljáró megépítésére. 

Tavaly ősszel a beketfai lakónegyed 
megépítésének jövőbeni lehetősége 
borzolta a  közhangulatot. 519 gellei 
lakos véleménynyilvánításával fejez
te ki tiltakozását e kérvény besorolása 
miatt. Ezt nem hagyhattam fi gyelmen 
kívül, hisz elsődleges feladatom a köz
ség érdekének képviselete. Polgármes
terként éltem a törvényadta jogommal, 
ezt a  határozatot nem írtam alá, így 

a  kérvény besorolása elutasításra ke
rült. Nem hagyhattam, hogy a  szent 
istváni örökség, a  nemzeti öntudat, 
a kereszténység, a kultúránk, a hagyo
mányaink veszélybe kerüljenek. Ennek 
az 1000 éves örökségnek köszönhetjük 
létünket, fennmaradásunkat. Ezek az 
alapelvek adtak erőt elődeinknek a két 
világháború szörnyűségeinek túlélé
séhez. Szent István örökségét követ
ve ontották vérüket hősi halottaink 
szülőföldjükért, községükért, utódaik 
boldogulásáért. Hiszem, hogy nem 
volt hiába! Bízom benne, hogy mi, az 
utódok méltók leszünk elődeink hős
tett cselekedeteihez. Nem hagyhattam, 
hogy falunk arculata teljesen megvál
tozzon, hogy a közeljövőben mások 
döntsenek rólunk és helyettünk. Saj
nos, ha letérünk az elődök által kijelölt 
útról, nagy veszélybe kerülhetünk. Ezt 
fontos tudatosítanunk. Harcolnunk 
kell a jövőnkért, megmaradásunkért. 

(Vajas Imre írása 
a 4. oldalon folytatódik.)

AZ ELMÚLT NÉGY ÉV TÜKRÉBEN
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Július 26. –Szent Anna búcsú Kis-
lúcs

Ezen a  napon megemlékeztünk 
Szent Annáról, Jézus Krisztus nagy
anyjáról. Az ünnepi program a kö
vetkező volt: gyóntatás, rózsafüzér, 
szentmise és esti dicséret. A kis ká
polna megtelt imádkozó és ünneplő 
hívekkel. Lélekben feltöltődve tértünk 
haza.

Július 29. – Évközi idő 17. vasár-
napja

Ezen a vasárnapon ismét ellá
togatott hozzánk Zirig Kristóf atya 
Magyarországról. A szentmisét nagy 
örümünkre Kristóf atya mutatta be, 
aki Egyházgellébe mindig szívesen tér 
vissza.

Augusztus 2. – Porcinkulabúcsú 
Szentantal

Magyarul ezt az ünnepet Angyalos 
Boldogasszonynak nevezzük. Szent
antalon minden évben megünneplik 
ezt az ünnepet. A szentmisét Jankó 
Gábor plébános úr mutatta be. A mi 
lelkiatyánk volt az ünnepi szónok. A 
szentmise előtt rózsafüzér imádságra, 
gyóntatásra került sor. A szentmise 
után pedig a program a következő 
volt: ereklyetisztelet, Lorettói litánia, 
vesperás és szentségimádás.

Augusztus 3. - Falunapi szentmise
A falunap idén is a péntek esti 

szentmisével kezdődött. A szentmisét 
a helyi lelkiatya a háborúban elhunyt 
testvéreinkért mutatta be. A szentmi
se végén a plébános úr felszentelte a 
felújított első világháborús emlékmű
vet. Ezután következett a szabadtéri 
komolyzenei koncert a tölgyfa alatt, 
melyet a Nagy testvérek, Szilárd és 
Gergő mutattak be.

 Augusztus 6. és 11. között Nagy 
Tibor atya látogatása

Ezen a héten ismét körünkben 
köszönthettük Tibor atyát, aki Ma
gyarországról látogatott el hozzánk. A 
hívők minden nap meghallgathatták a 

hozzájuk intézett szentbeszédeit. 
Augusztus 19. – Cséfa

Nagyboldogasszony ünnepe után 
lévő vasárnap a cséfai kápolnánál 
gyűltek össze a hívek rózsafüzér 
imádsággal köszönteni a Szűzanyát.

Augusztus 20. –Egyházgelle
Államalapító királyunkról emlé

keztünk meg az ünnepi szentmisén 
a templomban. Minden magyar em
bernek van miért hálát adni ezen az 
ünnepen.

Szeptember 8-9. Szentantal
A szombati szentmisére, melyet 

Őexc. Dr. Haľko József atya muta
tott be, autóbuszt is indítottunk. A 
vasárnapi szentmisére pedig biciklis 
zarándokok csoportja érkezett Egy
házgelléből. Az ünnepi szentmisét 
Őexc. Orosch János érsek mutatta be 
Nagyszombatból.

Szeptember 14.- Diákmise
Péntek délelőtt 10.00 órakor ke

rült sor ebben az évben a tanévnyitó 
szentmisére. A szentmise előtt a tanu
lók és a tanárok is elvégezhették szent
gyónásukat. A gyóntatásban Kollárik 
Dávid felbári lelkiatya segített a helyi 
atyának. A szentmisében kértük a 
Szentlelket, hogy segítsen bennünket 
az új tanévben.

Szeptember 16.- Filmvetítés
Az Egyházgellei Római Katoli

kus Plébániahivatal és a Mária Légió 
tagjai filmvetítést szerveztek a helyi 
kultúrház kistermében. A dokumen
tumfilm a rózsafüzérről szólt, mely
nek a címe: Most és halálunk óráján. 
Nagyon sokan vettek részt a filmvetí
tésen. A légiós testvérek agapéval vár
ták az érdeklődőket.

Szeptember 23. – Hálaadás a termé-
sért

A szentmise végén a termények 
ünnepélyes megáldására került sor. 
Hálát adtunk az Úristennek az idei 
termésért, és a plébános úr megáldot
ta az új kenyeret. 

EGYHÁZKÖZSÉGÜNK ÉLETÉBŐL



2018. november                                           EGYHÁZ                                           3

A Hírmondó előző számában megjelent keresztrejtvény sikeres megfejtői: Cseh László Alex 6.B és Cseh Dávid 
7. osztályos tanulók. Nyereményüket átvehetik a községházán. A múltkori szám rejtvényének megfejtése: Keresztelő 
Szent János vértanúsága
      Összeállította: Bohony Irén

A rejtvényben egy női szentet rejtettünk el.
     1    2     3     4     5     6     7     8    9    10    11   12   13    14   15   16   17   18    19  20    21   22   23    24   25   26   27   28

l. Isten ostora.
2. Gyors szél.
3. Virágnak van.
4. Ördögök fejedelme.
5. Oltár – az Úr ...
6. Párbeszéd Istennel.
7. Az első ószövetségi király.
8. Kolostor
9. Étel

l0. Arám király hadvezére.
11. Joppei asszony.
12. Kánaáni asszony.
13. Az ószövetségi József fia.
14. Lábán leánya.
15. Az emberiség ősanyja.
16. Jákob fia.
17. Mattatiás fia.
18. Próféta Dávid király korában. 

19. Y
20. Júdeai próféta.
21. Zsidó pátriárka.
22. Jerikói vámos.
23. Lukács evangelista barátja.
24. Zsidó pap.
25. Jákob fia.
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(folytatás az 1. oldalról)

Nem adhatjuk fel múltunkat, azt 
az 1000 éves testamentumot, ame
lyet egyetlen nemzet sem mondhat 
magáénak. Ősi templomunk, műem
lékeink, emlékműveink is dicső múl
tunkat jelképezik. Szükségszerű, hogy 
sose feledkezzünk meg múltunkról, 
mert csak így leszünk erősek és maga
biztosak a jelenben, csak így leszünk 
képesek arra, hogy céltudatosan ter
vezzük jövőnket. 

Elengedhetetlen feladatomnak 
tartom a múltunkat jelképező emlék
művek felújítását. 2018ban a magyar 
kormány támogatásával az I. világ
háborús emlékmű rekonstrukciójára 
került sor, amelyet a Gellei falunapok 
alkalmával ünnepélyesen átadtunk. 
Terveim között szerepel a Turulem
lékmű felújítása is helyi festőművé
szünk, Godány Sándor segítségével. 

Falunk jelenét külleme, látnivaló
inak és természeti adottságainak sora 
határozza meg. Fontos az állandó fej
lődés, az úthálozat folyamatos felújí
tása, kátyútalanítása. 2015ben a  be
ketfai bekötő út I. szakaszának teljes 
felújítására került sor (63as út felől, 
közel 100m). 2017ben Nagyszombat 
megye segítségével sikerült 2,2 km 
(EgyházgellePósfa) útszakaszt fel
újítanunk, amely a  Dunaszerdahelyi 
járáson belül, a  megye második leg
nagyobb beruházása volt. 2018ban 
elvégeztük a  BeketfaEgyházgelle út
szakasz kátyútalanítását.

Fontosnak tartom épületeink 
karbantartását, fokozatos felújítását. 
2018ban a cséfai valamint a nagybu
dafai kultúrház szépítésére, karban
tartására is sort kerítettünk. 

Községünket a gondoskodó csalá
dok, a nyugalmat, bölcsességet sugár
zó idősek és a gyermekek töltik meg 
élettel. Hallhatjuk a pedagógusoktól, 
szülőktől, hogy a gyermek a  legna
gyobb kincs. Milyen igaz ez! Hiszen 
a gyermek jelenti a jövőt, a reményt. 
Gelle község számára is a legnagyobb 
érték a gyermek. Legkisebb lakosa
inkat minden évben köszöntjük és 

megajándékozzuk őket. Nagy öröm 
számunkra, hogy a  születések száma 
növekedést mutat, így minden dön
tésünk során elsődleges szempont az, 
hogy az itt élő kicsiknek és fiatalok
nak a legjobb és a legtöbb lehetőséget 
biztosítsuk. Időszerűnek tartottam, 
hogy falunk területén is létrehozzunk 
egy szép játszóteret, amelyet a  falu 
költségvetése is megenged, ahol a 
gyermekek és a szülők egyaránt kel
lemes, szép környezetben tölthetik el 
szabadidejüket. A játszótér Gelle köz
ponti részén kerül kialakításra a kul
túrház és az iskola közti zöldövezeten. 
Elsőrendű feladatomnak tartom az 
óvodák újjáépítését, modernizálását 
a kor viszonyaihoz mérten. 2018ban 
a  nagybudafai óvoda teljeskörű fel
újítására került sor, most pályázunk 
a gellei óvoda belső terének moderni
zálására. Természetesen az iskola sem 
maradhat ki a  felsorolásból. Két pá
lyázaton elnyert csaknem 300.000,€ 
lehetővé teszi az épület teljes villany
hálózatának felújítását. Beletartoznak 
az osztályok, a  folyosók, a szociális 
helyiségek és természetesen a tornate
rem is, amely gyermekeink kényelmét 
szolgálja. Fontosnak tartom a  helyi 
egyházközség által rendezett progra
mok támogatását, mert tudom, itt is a 
helyi gyermekek, fiatalok és családok 
kerülnek előtérbe. Támogatjuk a civil 
szervezetek, egyesületek megmozdu
lásait. 

Ép testben ép lélek, tartja a mon
dás. Egészségügyi szempontból is fon
tos, hogy falunk lakossága valamilyen 
sporttevékenységet folytasson. Falunk 
területén többféle lehetőség is adott 
a  mozgáskultúra rendszeres gyakor
lására. Lehetőségeinkhez mérten tá
mogatjuk a  helyi sportszervezet lab
darúgó osztályát, ahol szinte minden 
korosztály képviselve van. 2018ban 
elkészült a  futballpálya öntözőberen
dezésének teljeskörű modernizációja. 

Mivel helyi szervezeteink tevé
kenységeik során sokfelé utaznak, 
tavaly autóbuszt vásároltunk, így kö
zösségeink könnyebben eljutnak ren
deltetési helyükre.

Elsődlegesnek tartom, hogy Gelle 
élhető falu legyen, így a  közbizton
ság a legfontosabb prioritások közé 
tartozik. A közvilágítás modernizá
ciójának köszönhetően világosabbak 
lettek az egyes falurészek, így az esti 
órákban biztonságosabbá vált a köz
lekedés községünk területén. Bátran 
mondhatom, hogy az emberek biz
tonságérzete sokat javult. 

Sok fejfájást okozott a  hangos
bemondó problémája. Az elavult 
rendszert hiába javítottuk, sosem 
működött rendesen. Így a hangosbe
mondók teljeskörű javítására is sort 
kerítettünk, valamint új vezérlőpultot 
vásároltunk. 

 Természetesen az áttekintés nem 
teljes, csak nagy vonalakban szeret
tem volna lakosainkat tájékoztatni az 
elért sikerekről, eredményekről.

Polgármesterként minden erőm
mel azon dolgoztam és dolgozom, 
hogy a község javát szolgáljam. Dön
téseimnél sohasem az önös érdekek 
vezéreltek, hanem a tisztesség, a segí
tőkészség és a tolerancia. 

      
Vajas Imre

AZ ELMÚLT NÉGY ÉV TÜKRÉBEN
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Kerékpáros zarándoklat Bacsfára csodás naplementével
Szeptember 9én, vasárnap zarán

dokok gurultak biciklikkel az egy
házgellei Szent Péter és Páltemplom 
elé. 12 órakor volt a gyülekező a helyi 
templom előtt, melyen 11 zarándok 
jelent meg Gelléből és Kisfaludról. 

A sekrestyés néni közreműködé
sével bemehettünk a templomba és az 
indulás előtt imádkozhattunk, és el
mondtuk az Úrangyalát. A közös kép 
elkészülése után kerékpárokkal útnak 
indultunk Bacsfa felé. Nagyon jó, me
leg késő nyári időnk volt. 

Kisbudafa temetőjénél imádkoz
tunk a falu elhunytjaiért. Sülyben egy 
kis pihenőt tartottunk. A helyi sek
restyés néni kinyitotta nekünk a pár 
éve teljesen felújított sülyi Szent An
natemplomot. Imádkoztunk és éne
keltünk, majd pedig a Régi magyar ál
dás gondolataival zarándokáldásban 
részesítettem a zarándokúton levőket. 

Itt csatlakozott hozzánk még két 

zarándok Felbárról és Dercsikáról, így 
az út további részét már 13an tettük 
meg. A Duna melletti kanális mentén 
haladtunk a vajkai kompot érintve 
Szentantalra. 

Délután 2 előtt megérkeztünk 
BacsfaSzentantal Szűz Mária bú
csújáróhelyére. A helyi atya üdvözölt 
minket. Részt vettünk a Dicsőséges 
rózsafüzér elmondásában. Ez idő alatt 
alkalom nyílt a szentgyónás elvégzé
sére. 15 órától latin nyelvű szentmi
sére került sor a kegytemplomban, 
melyet Józsa Attila, ógyallai plébános 
mutatott be. Nagyon különleges és 
szép volt a szentmise, sokunknak még 
ilyenben nem volt része. 

A szentmise után keresztútjárás 
következett. Majd 17 órától került sor 
az ünnepélyes Kisboldogasszonyna
pi búcsúi szentmisére, melyet Orosch 
János, nagyszombati érsek mutatott 
be paptársaival. Ismételten nagyon 

sokan vettek részt ezen a szép szent
misén.

A zarándokok a szentmise után 
rögtön útnak indultak, hogy még sö
tétedés előtt hazaérkezzenek otthona
ikba. Sülyben elbúcsúztak egymástól 
a zarándokok.

Süly után csodás naplementében 
volt részünk. Olyan volt, mintha vala
ki megfestette volna az eget. Gyönyö
rű színekben pompázott az égbolt, a 
lenyugvó nap köré csoportosultak a 
felhők. Csodálatos, lenyűgöző látvány 
volt, melyet nem fogunk elfelejteni. 

A kerékpáros zarándokok szürkü
letben, még este 8 előtt hazaérkeztek.

Nagyon szépen köszönöm még 
egyszer azoknak, akik ezen a szép 
zarándoklaton részt vettek. S remé
lem, kegyelmekkel eltelve, feltöltődve 
tértek haza otthonaikba. 

     
  Méhes Richárd

NYUGDÍJASNAP
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Tanévnyitó 
2018/2019
 A 2018/2019es tanévet szeptem

ber 3án ünnepélyes tanévnyitóval 
kezdtük. Az igazgatói beszéd után 
a polgármester úr is köszöntötte a 
megjelent tanulókat, szülőket, nagy
szülőket és minden érdeklődőt, akik 
megtisztelték ünnepségünket jelenlé
tükkel. A tanévnyitó szentmise idén 
szeptember 14én volt.

 Ebben a tanévben iskolánkat 161 
tanuló látogatja 11 osztályban, az is
kolai klub 2 csoporttal működik. 
Hagyományaink szerint idén is meg 
kezdték munkájukat a dunaszer
dahelyi és nagymagyari művészeti 
alapiskolák kihelyezett osztályai is. A 
zeneés rajzoktatás az egykori műhely 
épülétében folyik.

TANTESTÜLETÜNK TAGJAI:
Igazgató: Trencsík Anikó
Igazgatóhelyettes: Rácz Beáta
Osztályfőnökök:
1. osztály: Bartal Zsuzsanna
2. osztály: Purczell Katalin
3. osztály: Sátor Andrea
4. osztály: Huszárik Éva
5. A osztály: Pecsuk Gabriella
5. B osztály: Vajas Marietta
6. A osztály: Süli Erzsébet
6. B osztály: Bohony Irén
7. osztály: Rácz Beáta
8. osztály: Papp Erika
9. osztály: Gyökeres Lívia

NEM OSZTÁLYFŐNÖK  
PEDAGÓGUSOK:

Gróf Jolán
Kovács Mária
Méry Mária
Pongrácz Adrianna
Végh Gabriella
Zöld Júlia

NEVELŐK:
Bartal Ágota
Márkus Erika

PEDAGÓGIAI ASSZISZTENS:
Ábrahám Piroska

Nem pedagógus alkalmazottak:
Könyvelő, bérelszámoló:

Nagy Gabriella
Konyhavezető:

Bölcs Éva
Takarítónők:

Krascsenits Edit
Keresztes Erzsébet
Kitanovič Katalin
Bogyai Ildikó

Szakácsnők:
Görcs Julianna
Mohácsi Katalin

Fűtő, karbantartó:
Bohony László

Az 1.évfolyamba idén 11 tanuló 
lépett be:

Bagári Jenő, Sárosfa
Csiba Zalán, Etrekarcsa
Frühwald Liza, Nagybudafa
Gyökeres Lilla, Pósfa
Hencze Péter, Cséfa
Horváth Ádám, Pósfa
Márkus Kinga, Ógelle
Mészáros Lili, Nagybudafa
Nagy Anna, Pósfa
Németh Glória, Pósfa
Vércse Lili, Ógelle
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A tavalyi évhez hasonlóan idén is 
bevezettük az elsőben a  mozgásterá
piát. Az előző évben szerzett kitűnő 
tapasztalatok alapján hetente 5 alka
lommal tornáznak a gyerekek a tanító 
nénijük vezetésével. Akinek szüksége 
van rá, egyéni tornát is kaphat, melyet 
esténként, a szülő irányításával végez
het. 

 Az eddigi tapasztalataink alapján 
elmondhatjuk, hogy a mozgásterápia 
hatására a  tanulók könnyebben ta
nulták meg a  betűformálás alapjait, 
írásuk külalakja szebb, rendezettebb 
lett. A mozgásterápia alkalmazása az 
első osztály után nem szűnik meg, 
a másodikosokkal heti 2 alkalommal 
a megkezdett mozgásokat folytatjuk. 

 A mozgásterápiát nagyon jó ered
ménnyel alkalmazzuk nemcsak a leg
kisebbeknél, hanem a nagyobb gyere
keknél is, ezért szeretnénk folytatni – 
a lehetőségeink szerint a jövőben is.

FELÚJÍTÁSOK AZ ISKOLÁBAN: 
 
Tavasszal 2 pályázatot nyújtottunk 

be  egyiket az iskolaügyi minisztéri
umba, a  másikat pedig a  nagyszom
bati kerületi hivatal oktatási osztályá
ra. Nyáron kaptuk az értesítést, hogy 
mindkét pályázatunk sikeres lett. 

 A Nagyszombatba benyújtott pá
lyázat segítségével felújítjuk az iskola
épület teljes villanyhálózatát, minden 
osztályban, a folyosókon és a szociális 
helyiségekben is. Nagy szükség volt 
már erre, mert az egész épületben 
még az eredeti, 1960ban beszerelt 
vezetékek vannak, melyek helyenként 
már elavultak. 

Az így elnyert pénzösszeg: 179 495 
euró, önrész nélkül.

A  minisztérium idén a  tornater
mek felújítására írt ki pályázatot. Az 
általunk benyújtott pályázat a  torna
termünk villanyhálózatának és a szo
ciális helyiségek felújítását tartalmaz
ta. 

Az itt elnyert összeg: 98 000 euró, 
melyből 10 % az önrész.

Mindkét pályázathoz szükséges 
adminisztrációs munkákat elkezdtük 
a községi hivatal segítségével. Remé

nyeink szerint a  munkálatok még 
idén elkezdődhetnek. 

A pályázatokból szerzett csaknem 
300  000 euró felhasználásával olyan 
felújításokat tudunk elvégezni, me
lyekre saját erőből nem lenne lehe
tőségünk. Az osztályok és a  tornate
rem modernizálása a gyermekeink és 
a sportolni vágyó felnőttek kényelmét 
szolgálják majd.

TANÉV ELEJI PROGRAMOK:

Szeptember 21én tanulóink meg
látogatták a  Csallóköz gyümölcse 
elnevezésű kiállítást Dunaszerdahe
lyen.

Szeptember 25én megnéztük az 
Ifjú szivek táncszínház előadását a he
lyi kultúrházban.

Folyamatosan készülünk az álla
tok világnapja alkalmából szervezett 
állatvédelmi napra, melyre október 
utolsó hetében kerül majd sor. 

Trencsík Anikó
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Aki eddig figyelemmel kísérte az 
R7 gyorsforgalmi út gellei szakaszáról 
szóló eddigi fejlemény közvetítései
met és véleménynyilvánításaimat, az 
joggal teszi fel a kérdést, hogy mi ez 
a hirtelen több mint féléves, e témával 
kapcsolatos hallgatás. Megnyugtatom 
a tisztelt olvasót, hogy semmiféle ér
dektelenségről nincs szó, mert ez idő 
alatt többet foglalkoztunk ezzel a ti
tokzatos variáns spekulációval, mint 
ahogy azt bárki is gondolná.

De talán kezdjük a múlt esztendő 
végénél, ahol is sikerült egy novembe
ri lakossági fórum megvalósítása, me
lyen a Dopravoprojekt vállalat, vala
mint a D4R7 konzorcium szakembe
rei bemutatták új tervüket a készülő 
R7es gyorsforgalmi út és a 63as első 
osztályú útszakasz kereszteződéséről. 
Az összejövetelen hozzávetőlegesen 
80 ember vett részt, nagy részük a 
község Cséfa részéből érkezett. Mivel 
itt volt a cséfaiak nagy része, tehát egy 
igazi falufórum volt, ahol ők mondták 
el a véleményüket, melyet már az ez
zel a problémával foglalkozó három 
polgári aktivista az előző tárgyalások 
során az ő nevükben néhányszor ki
fejtett. 

A lakossági fórumra érkezett szak
emberek számos olyan kérdést kap
tak, amit nem tudtak megválaszolni, 
ugyanis nem az ő hatáskörükbe tar
tozott. A helyiek egyébként nehezmé
nyezték is, hogy a közlekedési tárca il
letékesei nem voltak jelen, és így nem 
kaptak választ az ő szempontjukból 
legfontosabb kérdésekre. Egyik pol
gári aktivista meg is jegyezte: „Sajnál
juk, hogy nincsenek itt az illetékesek 
a közlekedésügyi minisztériumból, 
hogy nekik is elmondjuk, mit szeret
nénk, mert szerintem nem az érintett 
embereknek mondjuk.” Amint a ké
sőbbiekben be is bizonyosodott, nem 
is voltak ezekről a problémákról kellő 
képen tájékoztatva. 

A jelenlévők az elhangzottak után 
egyértelműen az illetékes szervek 
tudtára adták, hogy azt a tervet, amit 

a szakemberek a község megjelent la
kosai elé tártak, nem fogadják el. 

Cséfalva közigazgatásilag Gellé
hez tartozik. A településrészt jelenleg 
a I/63as út választja el egymástól, 
azonban az  R7es gyorsforgalmi út 
megépítésével létrejönne egy rendkí
vül forgalmas, nagy I/63  R7 keresz
teződés/körforgalom, és a cséfaiaknak 
ezen kellene gyalogosan és kerék
párral is átkelniük, ha Egyházgellébe 
akarnak menni. Erre pedig szükségük 
van, ugyanis Cséfán a családi házakon 
kívül nincs se ovi, se hivatal, se üzlet, 
és az egyetlen közhely jelenleg csak 
a temető. A  cséfaiak azt  a jogos igé
nyüket fejezték ki, hogy aluljárót vagy 
felüljárót szeretnének a kereszteződés 
alá, hogy a lehető legnagyobb bizton
ságban átkelhessenek Egyházgelle és 
Cséfa között.

Ezek után kérvényeztünk egy ta
lálkozót a közlekedési és a környezet
védelmi miniszterrel, melyet csodá
latos módon még decemberben meg 
is kaptunk. A közlekedési minisztéri
umban volt lehetőségünk találkozni 
Érsek Árpád miniszter úrral, a Dop
ravoprojekt és a spanyol kivitelező 
vezetőségével. Miután részletesen is
mertettük a miniszterrel a problémás 
helyzetet és tudattuk vele elvárásain
kat, legnagyobb meglepetésünkre ki
jelentette: „Miért is nem lehetne egy 
alul-, vagy felüljáróval megoldani a 

felmerült problémát."
A környezetvédelmi minisztéri

umban is sikerült személyesen ismer
tetnünk az áldatlan cséfai állapotot, 
és ígéretet kaptunk, hogy mindent a 
lakosság érdekében fognak elkövetni.

Mindezek után Érsek Árpád mi
niszter egy internetes oldalon meg 
is erősítette cséfapárti véleményét és 
tudatta a helybeliekkel, hogy meg
vizsgálja az alagútépítés lehetőségét, 
ugyanis ő is elsősorban a biztonságot 
tartja szem előtt:

,,Egyházgelle nem lehet két rész-
re osztva. Kézhez kaptam a gellei 
lakosokkal való találkozó bejegy-
zését, mely alapján ellenőriztettem, 
milyen lehetőségek állnak rendel-
kezésünkre az utazás egyszerűsítése 
és a lakosok biztonságának növelése 
érdekében.” A közlekedési minisz
térium a kiadások összehasonlítása 
után fontolóra veszi, hogy lakossági 
nyomásra alagutat építtet a gyalogo
sok és a kerékpárosok számára az R7
es gyorsforgalmi út egyházgellei (Du
naszerdahelyi járás) kereszteződése 
alatt. Majd hozzátette: ,,Nekem is az 
az érdekem, hogy megtaláljuk a leg-
biztonságosabb és legrövidebb meg-
oldást a gellei lakosok érdekében.”

Tehát mindezek után úgy nézett 
ki a dolog, hogy a minisztérium fi
gyelembe vette a helyiek akaratát, 
s mivel ez a miniszteri ígéret annyira 

A miniszter betartotta a szavát
Újabb hírek az R7 gyorsforgalmi út gellei szakaszáról
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megnyugtatóan hangzott, így egy ide
ig nem is foglalkoztunk tovább ezzel 
a gonddal, inkább az elért eredményt 
nem kis győzelemnek ítéltük meg.

Július táján községünk polgármes
tere, Vajas Imre tudatta a polgári akti
vistákkal, hogy egy meghívásra részt 
vett a Dopravoprojekt tájékoztatóján, 
ahol ismertették vele javaslatukat egy 
felüljáró megépítésére a cséfai úton, 
melyet ő jóvá is hagyott. Mivel erről 
a tárgyalásról máig is ismeretlen ok
ból valahogy csak lemaradtak az ak
tivisták, így további ismeretek hiánya 
végett október elsején személyesen 
felkerestem a Viktória Chomová fő
mérnök asszonyt, a Dopravoprojekt 
Pozsony IV. divíziója PPP és nem
zetközi projektek részlegének igazga
tóját, hogy végleges és biztos választ 
kapjunk estleges aggodalmainkra.

A mérnökasszony biztosított arról, 
hogy ugyan a minisztériumi rende
let még nem jogerős, ennek ellenére 
biztosak lehetünk abban, hogy a Csé
falvára vezető út most már megma
rad gyalogos és kerékpárútnak, mely 
felüljáróval (tehát nem aluljáróval) 
fogja átszelni az R7es gyorsforgalmi 
utat Cséfalva irányába. Amennyiben 
kívánjuk, bármikor állnak rendelke
zésünkre, és egy újabb lakossági fó
rum keretén belül szívesen ismertetik 
a legújabb tervezetüket a helyi érde
keltekkel.

A képen (Foto: Dopravoprojekt 
as.) a 63as főúton a Gellénél megépü
lendő körforgalom és az arra rácsat
lakozó R7es gyorsforgalmi út illuszt
rációja látható. Jobbról balra lefelé 
fut a 63as főút Dunaszerdahely felé. 
Jobbról balra felfelé fut a kivezető út 
Egyházgelléből a körforgalmon, majd 
az R7es bekötőszakaszának egy ré
szén Mihályfa felé. A jobb felső rész
nél az R7-est meghaladva leágazik 
balra autóútként Cséfalva felé. Az 
eredeti cséfai út fehéren középen fel
felé megmarad kerékpáros és gyalo-
gos útnak a 63ast zebrával, az R7est 
pedig felüljáróval átszelve (ezek még 
a képen nem láthatóak). A nagy fehér 
folt a parkolót ábrázolja a Kondorosi 
csárda körül (itt még az üzemanyag 
töltőállomás nélkül).

Tehát a miniszter nem feledke-

zett meg régiója lakosságáról, és áll-
ta a szavát!

Mindezek ellenére azért jó lesz to
vábbra is figyelemmel kísérni a fejle
ményeket, mert soha nem tudhatjuk, 
hogy valamilyen háttérbehatások kö
vetkezményeként nem jöne mégis 
egy váratlan fordulat, amely felforgat
hat mindennemű jó szándékot akár 
még a minisztériumok részéről is.

Ezzel kapcsolatosan bátorkodom 
a tisztelt olvasó figyelmébe ajánlani 
a „ma7” hetilap internetes oldalán 
megjelent Kövesdi Károly „Út a sem
mibe” című nagyon is tanulságos és 
elgondolkodtató (talán kijózanító) 
írását. https://ma7.sk/tollhegyen/
ut-a-semmibe

Legyen ez most már akárhogy is, 
az én véleményem az, hogy a legjobb, 
és egyben a legegyszerűbb megoldás 
az lett volna, ha az R7es gyorsfor
galmi út Sárosfától felveszi az irányt 
Cséfalva északi felére, és a községet 
ott elegendő magasságban elkerülve, 
a vasútpálya közelében enyhén dél
nek kanyarodva egy helyen szeli át a 
Mihályfa felé vezető út felső szaka

szát. Így nem vágta volna ketté Gelle 
községet, és minden maradhatott vol
na az eredeti állapotában. Még a kon
dorosi csárda is újjá épülhetett volna 
gond nélkül. 

Ezen a Gelle község akkori ve-
zetősége komolyabb odafigyeléssel 
változtathatott volna, ugyanúgy, 
ahogy a hegyétei és Albár önkor
mányzatok tagjai sem engedték a fa
lujuk mellett elhaladni az R7est, és 
lám egyszerűen eltérítették Padány 
felé. Úgymond győzött a nép. Lásd: 
https://tachometer.parameter.sk/
bemutattak-merre-haladna-az-r7-
es-dunaszerdahely-es-albar-kozott-
de-rogton-akad-itt-egy-ket-bibi

Olvasva azonban a  fent említett 
Kövesdi Károly írását, és átgondolva 
az egész probléma körüli bonyodal
makat, ugyancsak felmerül az em
berben a gondolat: „Talán mégis csak 
jobb lenne, ha soha nem épülne meg." 
Legalább is ebben a formában.

A „parameter.sk“ alapján
Ing. Iván Lajos 

polgári aktivista

TEMETŐREND
Felhívjuk lakosaink figyelmét, hogy a Tt. 470/2005. számú törvénye 24.§ alap
ján a sírhely használati joga a bérleti szerződés megkötésével lép érvénybe. 
Ezért kérjük lakosainkat, hogy a sírhelyek bérlésével kapcsolatban tegyék meg 
a szükséges lépéseket. A bérleti szerződések megköthetők a gellei községi hi
vatalban munkanapokon 8.00-tól 16.00-ig. Bővebb információt a díjakról és a 
bérleti szerződés megkötési feltételeiről a községi hivatalban kérhetnek Szem 
Andreától a következő telefonszámokon: 031-5545 103, 0911 299383.

FELHÍVÁS
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Az augusztus 29én a diósförge
patonyi Slovakia Ringen megvaló
sult nagyszabású program abban a 
reményben került megrendezésre, 
hogy a felvidéki, szlovákiai magyarsá
got megpróbálja közelebb hozni egy
máshoz. Az összefogás reményében 
telt nap több ezer látogatót vonzott 
az egész országból. A gellei lakosok 
szép számban szintén részt vettek az 
eseményen, ahova a község falubusza 
vitte őket.

A rendezőség egy a magyarságot 
kihangsúlyozó egésznapos program
sorozatot állított össze. A legkiseb
bekkel megpróbálták megismertetni 

és megszerettetni a népi játékokat és 
pónilólovaglásra és arcfestésre is le
hetőségük nyílt. Szintén a gyerekek és 
az alkotni vágyók örömére különféle 
kézműves foglalkozások is akadtak, 
mint például kosár és papírfonás, 
makramé, nemezelés, gyöngyfűzés, 
agyagozás, üvegfestés, fafaragás, tűz
zománc, mézeskalácsdíszítés, szalvé
tatechnika és a magyar szent korona 
papír másának az elkészítése.

Egy külön kijelölt jurtában a ma
gyarsághoz kapcsolódó érdekes előa
dások zajlottak. A helyszínen felállí
tásra került még egy kisszínpad, ame
lyen egészen a fő attrakció kezdetéig 

kultúrprogramok kaptak helyet.
Természetesen a termékeiket kí

náló árusok sem hiányozhattak, akik 
főként népi vonatkozású ajándéktár
gyaikat értékesítették.

A rendezvény étel és italban sem 
szűkölködött, sőt finom mézkülönle
gességek és a hagyományos kürtős
kalács is megtalálható volt az árusok 
forgatagában.

Az esti órákban egy látványos ba
rantabemutatóval vette kezdetét az 
István, a király című rockopera. A 
nagyszínpadon parádés szereposztás
sal zajlott le a Nemzeti Lovasszínház 
előadása. A főbb szerepekben Var
ga Miklós, Vadkerti Imre, Mohácsi 
Márk, Janza Kata, Makrai Pál és Pa
padimitriu Athina volt látható. A da
rab végén, a nap megkoronázása gya
nánt tűzijáték, majd a Himnusz közös 
éneklése zárta le ezt a csodálatos estét.

Bittera Gabriella
(Fotó: felvidek.ma)

Fogjunk össze a magyaROCKért – avagy a felvidéki magyarokért

Szeptember 21én a vidámságé és 
a játéké volt a főszerep a gellei kultúr
házban, amikor is a falubeliek egy fi
atal csapata összefogott, hogy a gyer
kőcökkel együtt  szó szerint  színe
sebbé varázsolják ezt a napsütéses őszi 
délutánt. Az ifjúsági klub első rendez
vényén szép számmal gyűlt össze a 
falu apraja, hogy kipróbálják magukat 
a különböző szituációs játékokban, 
improvizáljanak, de divatot teremtett 
a csillámtetkó is. Közben pedig be
szélgettünk a nyári élményekről, az 
iskolakezdés első heteiről, tervekről, 
elképzelésekről, hogy a továbbiakban 
már Veletek együtt alakíthassuk ki 
programjainkat. Az októberi rendez
vény számunkra is igazi meglepetés 
volt, hiszen még csak a második alka
lomnál jártunk, de csaknem kétszer 
annyian voltunk. A színek kavalkádja 
ezúttal arcfestés formájában nyilvá
nult meg, miközben szorgos kezek 

munkálkodtak azon, hogy mosoly
gós vagy éppen ijesztő töklámpások 
készüljenek. A gyerekek fantáziája a 
szervezőket is lenyűgözte, nem min
dennapi ötleteiket csodálattal figyel
tük. Ezúton is szeretnénk kifejezni 
köszönetünket támogatónknak, Csé
falvay Józsefnek, aki az alapanyagot 
biztosította ahhoz, hogy ilyen kreatív 
díszek készülhessenek, de hálával tar
tozunk mindazoknak, akik idejüket 
nem sajnálva besegítettek a faragásba, 
valamint a fotósnak, aki az önfeledt 
pillanatokat lencsevégre kapta. 

S hogy mi vár Rátok a későbbi
ekben?  kézműves foglalkozás, be
szélgetések, vetélkedők, versenyek, 
tanulmányi séták, improvizációs és 
társasjátékok, arcfestés, s amennyi
ben az idő is nekünk kedvez, a kin
ti programok is teret kapnak. A cél, 
hogy játszva tanuljunk valami újat, 
fejlesszük készségeinket, alkossunk, 

szórakozzunk, közösséget építsünk. 
A programokat igyekszünk majd egy
egy témához, évszakhoz kapcsolni, de 
természetesen nagy örömmel várjuk 
az újabb egyedi ötleteket is, hiszen a 
klub Rólatok szól, Értetek van!

     
 Gencs Kinga

GELLEI IFJÚSÁGI KLUB

Rólad szól, Érted van!
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GELLEI IFJÚSÁGI KLUB

IV. DISZNÓTOROS

A  nagybudafai dőrék kis csapata 
immár IV. alkalommal szervezte meg 
a  már hagyományos disznóőlést a 
„DőreLevente“ téren. Mivel ez a régi 
tradíció napjainkban kiveszőfélben 
van, évről évre nagyobb érdeklő
dés mutatkozik e közösségi esemény 
iránt. A  szervezők október 13án 
(szombaton) reggel 6.00ra hirdették 
meg a  disznóvágás kezdési időpont
ját. Melegítő italként házi pálinkát kí
náltak a résztvevőknek a nagy munka 
megkezdése előtt. A leölést a pörzsö
lés és a lemosás követte, majd a disz
nók szakszerű felbontására került 

sor mészárosunk jóvoltából. Minden 
művelet az otthon jól megszokott 
ütemben követte egymást. A  kínála
tunkban megtalálható volt: sült vér, 
disznótoros káposzta, körömpörkölt, 
kirántott hús, pecsenye, abákása, 
töpörtyű, disznósajt és a házi abált 
szalonna. Munkánkat nagyban meg
könyítette a kedvező időjárás és a sok 
szorgos, mosolygós dőre. Dél körül az 
ínycsiklandozó illatok nagy számban 
kicsalogatták a  falu és a környék ap

rajanagyját a térre. A jó hangulatról 
Bölcs Márk, frissítőkről Földes Miki 
gondoskodott. Köszönet a helyi köz
ségi hivatalnak, a  szövetkezetnek, 
minden támogatónak, a nyugdíja
sainknak, a dőréknek, a sőréknek és 
családtagjaiknak, akik fáradhatatla
nul segítettek mindezt megszervezni, 
megfőzni és megenni.

Reméljük, nem okoztunk csaló
dást. Köszönjük!    

 Végh József
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MEGÚJULT ÉS KIBŐVÜLT A NAGYBUDAFAI ÓVODA

Szeptember 3-án, az új tanév 
kezdetén, óvodásaink nagy öröm-
mel vették birtokukba a megújult 
és kibővült nagybudafai óvodát. A 
termeket gyerekzsivaj töltötte meg, 
felváltva a munkagépek zaját.

A csaknem 100 éves épületet, 
amelyben 1956tól működik óvo
dánk, a Kárpátmedencei Óvodafej
lesztési Program által megnyert pá
lyázat alapján a Bethlen Gábor Ala
pon keresztül a magyar kormánytól 
kapott támogatásból varázsolták újjá. 
Az óvoda új osztállyal bővült, mely
nek köszönhetően 20 férőhelyre nőtt 
az intézmény befogadóképessége. 
Termeink tágasabbak, világosabbak 
lettek, felújításra kerültek a szociális 
helyiségek, a konyharész. Új lett a bú
torzat is, és új ágyakban pihenhetnek 
délutánonként a gyerekek. A felújítás 
legfőbb célja volt az egészségesebb 
környezet biztosítása gyermekeink 
számára. A külső tatarozáson belül 
sor került az épület hőszigetelésére, 
kerítés felújításra, a kert rendezésére. 
A homlokzatot vidám színek és egy 
hatalmas Micimackó kedves alakja 
díszíti.

Az ünnepélyes megnyitóra szep
tember 27én került sor, melyen jelen 
voltak a szülők, a hazai és a magyar 
politikai élet képviselői, falunk pol
gármestere és lakosai. Az óvoda átadó 

ünnepség Kovács László tanár úr sza
valatával kezdődött, majd ezt követte 
óvodásaink vidám műsora és Pong
rácz Mátyás szép hegedűjátéka. Ezek 
után Vajas Imre polgármester úr szólt 
a jelenlévőkhöz. Ünnepi beszédében 
szólt az óvoda múltjáról, a pályázat
ról, a felújításról és köszönetét fejez
te ki mindenkinek, aki munkájával 
hozzájárult az óvoda megújulásához. 
A köszöntő beszéd után Czimbal
mosné Molnár Éva, a magyarországi 
Nemzetpolitikai Államtitkárság Fel
vidéki Főosztályának vezetője felol
vasta Grezsa István miniszteri biztos 
levelét. Elmondta, hogy a magyar 
kormány alapvető célkitűzései között 
szerepel a magyar közösség fejlődésé
nek, gyarapodásának és a szülőföldön 

való boldogulásának támogatása. 
Végül Menyhárt József, a Magyar 

Közösség Pártjának elnöke szólt a je
lenlévőkhöz. Beszédében kiemelte, 
hogy a „cselédházból” kialakult „cif
ra palota” –modern kor igényeinek 
megfelelő körülményeket biztosít a 
kisgyermekek számára, amelyet meg 
kell tölteni élettel, tartalommal, ma
gyar gyermekzsivajjal. 

Végezetül a nagybudafai óvoda 
kollektívája nevében köszönöm a szü
lőknek, hogy a mi óvodánkat válasz
tották gyermekeik számára. Bízunk 
benne, hogy a jobb és szebb környezet 
növeli a gyermekek komfortérzetét és 
elősegítik fejlődésüket.

     
 Cséfalvay Katalin

„Cselédházból cifra palota”
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FALUNAP 2018
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Rögtön az elején szeretném leszö
gezni, hogy természetesen itt nem 
arany, ezüst, illetve vagyontárgyak
ra kell gondolnunk. A kincsek alatt 
inkább a falu és a múltunk emlékeit 
őrző eszmei értékeket képviselő irato
kat értem (melyek legrégebbike a 20. 
század elejéről származik).

A gellei községi hivatal dolgozói 
a régi MNV épület padlásán 49 do
bozba belezsúfolt régebbnél régebbi 
dokumentumokat találtak. Az iratok 
szétválogatása és osztályozása idén 
szeptemberben kezdődött meg (ami
kor a hivatal dolgozói engem bíztak 
meg a feladattal). Már most tudni le
het, hogy a dobozokban sok érdekes 
és nem utolsó sorban értékes dolog 
hever.

A falu költségvetésének dokumen
tálására főkönyvek, pénzügyi naplók, 
számos fajta költségvetés és evidencia, 
nyugták és a befizetések dokumentu
mai szolgáltak. Mivel annakidején ki
sebb közigazgatások léteztek, melyek 
Gelle hatáskörébe tartoztak, így nem
csak Egyházgelle dokumentumai, 

hanem Pósfáé, Ógelléé, Kis és Nagy
budafáé, Beketfáé, Cséfáé, Csentőfáé, 
valamint Kis és Nagylúcsé és Kisfalu
dé is itt kaptak helyet. Azért ezeken a 
falukon kívül akadnak még hivatalos 
iratok más községek ügyeiről is.

A hivatalos ügyekről tanúskodnak 
a kérvények, meghatalmazások, enge
délyek, igazolások, jegyzőkönyvek és 
sok másfajta irat is.

A falu lakosainak életébe adnak 
betekintést pl. a kérvények és enge
délyek a házi disznóölésekről, a mar
halevelek az állatok adásvételéről és 
az egyes listák arról, hogy ki milyen 
állatot nevelt és tenyésztett. A rend
szer tükréül szolgálnak a kötelező 
terményleadások papírjai, mint pl. a 
disznóölés után leadandó bőrről és 
zsírról, az éves tojás és terménybe
adás. Külön jegyzőív volt még a kö
telező kertészeti munkákról és arról, 
hogy kinek mikor és kivel együtt kell 
elvégeznie.

Szintén a lakosok adatait (születési 
idő, foglalkozás, lakhely) ismerhetjük 
meg a választási, szavazási névjegyzé

kekből, háztartási könyvekből és ira
tokból. Elődeink, rokonaink neveire 
lelhetünk még a meghívókon, részvé
teli íveken, különböző listákon és or
vosi jelentéseken. Egyes falubeliekről 
még szakértői, vagyis kádervélemény 
is készült.

Az iskolaügyről is akadnak bizo
nyítékok, sőt még egy új háromosz
tályos általános iskola építésének 
kérvényeit és tervrajzokat is rejtettek 
a dobozok.

A dokumentumok között ezeken 
kívül kitöltetlen nyomtatványok szá
zai és korabeli újságok is hevertek.

Az iratok tartalmán kívül értéke
sek még az egyes bélyegek, illetve az 
akkor létező különböző hivatalok, vá
rosok, falvak és személyek pecsétjei.

A falu számára értékes és fontos 
dokumentumok válogatása és osz
tályozása még folyamatban van és a 
végeláthatatlan munka még kérdéses 
ideig fog tartani.

Bittera Gabriella

Kincsek a gellei községházán
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Testületi ülés – 2018. szeptember 25.
Az ülésen megjelentek: Vajas Imre 

polgármester; Jákli Erika jegyző
könyvvezető, Sebök Mónika községi 
főellenőr és a képviselőtestület tagjai: 
Cséfalvay János, Láng László, Meny
hart Blanka, Pecsuk Péter, Ravasz 
Béla, Süli Béla és Usačov Péter. Igazol
tan távol maradt: Viola József.

Az ülés napján a község lakosai
nak száma 2.076 fő.

A POLGÁRMESTER  
BESZÁMOLÓJA A NYÁRI  
IDŐSZAK ESEMÉNYEIRŐL

l Augusztusban befejeződött az 
I. világháború hősi halottai emlék-
művének felújítása, melyet a Bethlen 
Gábor Alap támogatott.
l A község idén is megrendezte a 

hagyományos falunapot.
l Elkészült a községi hangosbe-

mondó-hálózat felújítása.
l A nyáron kézművestáborra, fo-

citáborra és a természetbarátok tu-
risztikai napjára került sor.
l Felújításra került a cséfai kul-

túrház: a nagyterem festésén és pad
lójának újragumizásán túl új lépcső
feljáró épült.
l A Beketfát és Egyházgellét ösz-

szekötő útszakasz kátyúit kijavították.
l Augusztus 28án a község hi

vatalosan is átvette a kivitelezőtől a 
nagybudafai óvoda felújított épü

letét, mely szintén a Bethlen Gábor 
Alap támogatásával készült el. A 
község sikeresen pályázott a Virágos 
Csallóközért pályázaton, ami további 
800 eurós támogatást jelent az óvoda 
udvarának csinosítására. Az óvoda 
ünnepélyes átadására szeptember 27
én, csütörtökön kerül sor. A felújítás 
alatt használt nagybudafai kultúrház 
is kifestésre került, valamint a kultúr
ház padlóját is kicserélték.

NAPIRENDI PONTOK

l A képviselőtestület tudomásul 
vette az összevont éves beszámoló-
ról készült független könyvvizsgálói 
véleményt, mely a következőként nyi
latkozik: 

Podľa môjho názoru konsolidova-
ná účtovná závierka účtovnej jednotky 
verejnej správy, ktorú za konsolidovaný 
celok zostavila obec Holice, vyjadruje 
verne vo všetkých významných súvis-
lostiach finančnú situáciu a výsledok 
hospodárenia konsolidovaného celku 
za rok, ktorý sa skončil k 31. 12. 2017, 
podľa zákona o účtovníctve 431/2002 v 
platnom znení.
l A testület határozata alapján a 

község pályázatot hírdet civil szer
vezetek, alapítványok és természetes 
személyek részére pénzügyi hozzájá
rulás igénylésére a 2019es időszak
ra. A hivatalos hírdetményt a község 

honlapján találják.
l A testület határozata értelmében 

a község együttműködési szerződést 
írt alá a dunaszerdahelyi székhelyű 
VIWO Kft.vel a nagybudafai katasz
terben található ipari terület fejleszté
si tervezetének kidolgozására.
l Az ógellei kataszterben található, 

a volt traktorállomás szomszédságá
ban lévő terület lakói azzal a kéréssel 
fordultak a község önkormányzatá
hoz, hogy az ott kialakult utcát a köz
ség Napsugár utca néven jegyezze. A 
testület a kérvényt továbbküldi a kul
turális bizottsághoz felülvizsgálatra 
és a még utcanévvel nem rendelkező 
további utcák nevének meghatározá
sára.

SZEMÉLYES HOZZÁSZÓLÁS, 
KÖSZÖNETNYILVÁNÍTÁS

Ezúton is szeretnék köszönetet 
mondani Czére (Álló) Krisztinának, 
barátainak és a kivitelező Csánó Ta
másnak a nagybudafai óvoda bővíté
séért tett fáradhatatlan munkájukért.

Számomra ez az összefogás nem
csak egy egészségesebb, szebb, élhe
tőbb, nagyobb kapacitású óvoda mű
ködését biztosítja, de reményt ad arra 
is, hogy az itt élő fiatalok is fontosnak 
tartják és készek tenni szülőföldjü
kért.

 Usačov Péter

HELYHATÓSÁGI VÁLASZTÁSOK
TÁJÉKOZTATÁS A VÁLASZTÓK 
SZÁMÁRA

A helyi önkormányzati szervek
be való választások 2018. november 
10-én 7:00-tól 22:00 óráig kerülnek 
megtartásra az egyházgellei kultúr-
házban.

VÁLASZTÁSI JOG

A helyi önkormányzati szervekbe 
való választásokra a helység azon la
kosai járulhatnak, akik a helységben 

állandó lakhellyel rendelkeznek és 
legkésőbb a választások napján betöl-
tötték a 18. életévüket.

A választási jogot akadályozza a 
személyi szabadságnak közegészség
ügyi okokból való törvény általi kor
látozása.

Gellében a Helyi Választási Bizott
ság a 20182022es választási ciklusra 
3 polgármesterjelöltet és 21 képviselő
jelöltet regisztrált.

A három polgrámesterjelölt közül 
kettő független jelöltként, egy a  Ma
gyar Közösség Pártja színeiben indul.

POLGÁRMESTERJELÖLTEK 
NÉVSORA:

1. Cséfalvay János, 46 éves, független 
jelölt

2. Iván Lajos, Ing., 52 éves, független 
jelölt

3. Vajas Imre, Ing., 58 éves, SMK
MKP jelöltje

Gellében a helyhatósági válasz
tásokon a 20182022es választási 
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ciklusra 9 képviselőt választhatnak a 
polgárok. Egyedül az SMKMKP ál
lít teljes listát (9). A MOST Híd párt 
1 képviselőjelöltet indít, a független 
képviselőjelöltek száma 11. 

KÉPVISELŐJELÖLTEK  
NÉVSORA:

1.  Bertók Tibor, 32 éves, független je
lölt

2.  Bohony Irén, Mgr., 58 éves, SMK
MKP

3.  Cséfalvay János, 46 éves, független 
jelölt

4.  Farkas László, 48 éves, független 
jelölt

5. Gencs Kinga, PaedDr., 28 éves, 
SMKMKP

6.  Jákli Olivér, 35 éves, SMKMKP

7.  Láng László, MVDr., 68 éves, 
SMKMKP

8.  Marcell Dénes, 34 éves, SMK
MKP

9.  Menyhart Blanka, Bc., 53 éves, 
független jelölt

10. Méry Mária, PaedDr., 41 éves, füg
getlen jelölt

11. Nagy Zsuzsanna, 59 éves, függet
len jelölt

12. Pecsuk Péter, 39 éves, SMKMKP

13. Ravasz Béla, Bc., 58 éves, MOST
HÍD

14. Sárosfai Ferenc, Mgr., 44 éves, 
SMKMKP

15. Špaček György, 50 éves, független 
jelölt

16. Tóth Gábor, 42 éves, független je
lölt

17. Usačov Péter, 35 éves, független je
lölt

18. Viola József, 55 éves, független je
lölt

19. Výkrent Ágota, 60 éves, független 
jelölt

20. Zirig Zoltán, Ing., 52 éves, SMK
MKP

21. Zöld László, 49 éves, SMKMKP

A SZAVAZÁS MÓDJA

A választó csak az állandó lak
helyét jelentő helységben szavazhat 
abban a választókörzetben, amely
ben a választók névjegyzékén fel 
van jegyezve. A törvény értelmében 
községünk szavazójoggal rendelkező 
lakosai két választókörzetre oszlanak 
majd.

A választó a választási helyiségbe 
való érkezése után köteles igazolni 
személyazonosságát a körzeti vá-
lasztási bizottságnak személyi iga-
zolványának vagy külföldi polgár 
esetén tartózkodási engedélyének 
bemutatásával.

Ezután a körzeti választóbizottság 
bekarikázza a választó sorszámát a 
választó névjegyzékén és két szavazó
lapot ad a választónak – egy szavazó
lapot a helyi képviseletbe való válasz
táshoz, egyet pedig a helység polgár
mesterének választásához, valamint 
a helység hivatalos kerek pecsétjével 
ellátott üres borítékot.

A szavazólapok és a boríték átvé-
telét a választó a szavazók névjegy-
zékén saját kezű aláírásával erősíti 
meg.

Minden választónak a szavazás 
előtt be kell mennie a szavazólapok 
kitöltésére szolgáló fülkébe. Annak a 
választónak, aki nem megy be a sza
vazólapok kitöltésére szolgáló fülké
be, a körzeti választási bizottság nem 
teszi lehetővé a szavazást.

A helyi képviselő-testület kép-
viselőinek választására szolgáló 
szavazólapon a választó legfeljebb 
annyi jelölt sorszámát karikázhatja 
be, (max. 9) ahány képviselőnek az 
adott szavazókörzetben megválasz-
tottnak kell lennie. A szavazókörzet
ben megválasztandó képviselők szá
ma fel van tüntetve a szavazólapon. 
Falunk esetében a megválasztandó 
képviselők száma kilenc.

A helység polgármesterének 
megválasztására szolgáló szavazó-
lapon a szavazó csak egyetlen jelölt 
sorszámát karikázhatja be.

A szavazólapok kitöltésére szol
gáló fülkében a szavazó a borítékba 
helyez egy szavazólapot a helyi kép
viselőtestületbe való választásra és 

egy szavazólapot a helyi polgármes
terének megválasztására.

A választó kérésére a körzeti vá
lasztóbizottság a hibásan kitöltött sza
vazólapokat másikra cseréli. A hibá
san kitöltött szavazólapokat a választó 
a felhasználatlan és hibásan kitöltött 
szavazólapok számára kijelölt urnába 
helyezi.

Az a választó, aki egészségügyi 
állapota vagy írásképtelensége miatt 
nem képes maga kitölteni a szava
zólapot, és ezt a szavazás előtt a kör
zeti választóbizottság tudomására 
hozza, jogosult arra, hogy a szava
zólapok kitöltésére szolgáló fülkébe 
egy olyan alkalmas személyt vigyen 
magával, aki az ő utasításainak és a 
törvénynek megfelelően kitölti, és a 
borítékba helyezi a szavazólapokat. 
A szavazófülkébe való belépés előtt a 
körzeti választóbizottság tagja mind
két személyt tájékoztatja a szavazás 
rendjéről és a választások előkészü
letei és lefolyása meghiúsítása bűn
cselekményének büntetőjogi tényál
lásáról. A körzeti választóbizottság 
tagjai nem tölthetik ki a választók 
szavazólapjait.

Az a választó, aki egészségügyi 
okokból nem képes a borítékot az 
urnába helyezni, megkérhet másik 
személyt, aki a jelenlétében az urnába 
teszi a borítékot, de ez a személy nem 
lehet a választóbizottság tagja.

Az a választó, aki a választóhelyi
ségben komoly, elsősorban egészség
ügyi okokból nem képes megjelenni, 
jogosult megkérni a községet és a 
választás napján a körzeti választó
bizottságot a szavazás mozgóurnával 
történő lefolytatására, de csak annak a 
választókörzetnek a területén, amely
re a körzeti választóbizottság fel lett 
állítva.

A választó köteles a felhaszná-
latlan vagy hibásan kitöltött sza-
vazólapot a felhasználatlan vagy 
hibásan kitöltött szavazólapok szá-
mára kijelölt lepecsételt urnába he-
lyezni, máskülönben szabálysértést 
követ el, amelyért 33 euró összegű 
bírság megtérítésére lesz kötelezve. 
(szerk.)
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Nincs olyan gyerek, aki ne szeret-
ne rajzolgatni vagy festegetni. A nyár 
remek alkalom kreativitásuk kihasz-
nálására, mivel a vakáció alatt több 
szabadidővel rendelkeznek mind a 
gyerekek, mind a szülők. Ezt érdemes 
kihasználni!

Idén 8. alkalommal rendeztük meg 
augusztus elején a nyári kézművestá
bort a helyi futballpályán. Szerencsére 
a nagy forróság ellenére sem lankadt 
a lelkesedés. Minden nap csaknem 30 
gyermek várta a 3 órán át tartó fog
lalkozásokat. Olyan technikákat válo
gattunk össze, amelyek eddigi tapasz
talataink alapján elnyerik a gyerekek 
tetszését, és viszonylag egyszerűen 
elkészíthetőek. Gondoltunk a kiseb
bekre is, mivel idén sok ovis vette ki a 
részét az olykor nem is olyan könnyű
nek tűnő feladatokban.

Próbáltunk olyan feladatokat ki
találni, melyekhez otthon kellett be
szerezni a kellékeket. A tojástartó az 
egyik legsokoldalúbban újrahaszno
sítható alapanyag a kézművesek köré
ben. Az ötletek száma végtelen, csak 
a fantáziánkat kell használni! A tojás
tartóból kreált színes hernyó kiváló 
dekoráció lehetett a gyerekszobában. 
Kisebb kihívást jelentett a szélcsengő 
elkészítése, ám az erős szél ellenére 
a végeredmény mindenért kárpótolt. 
A hét többi napján a kicsik és nagyok 
nagy örömmel töltötték meg a színes 

lufikat liszttel; festették be szivaccsal 
az otthonról hozott befőttesüvegeket, 
hogy szebbnél szebb mackók szüles
senek meg; ragasztották össze kro
kodiljaikat, vagy éppen kreálták meg 
nyári hajós képüket. 

Bízunk benne, hogy mindenki jól 
érezte magát a táborban, és élmények
ben gazdagodott. Ezúttal szeretnénk 
megköszönni a szülők és a nagyobb 
gyerekek segítségét is, hiszen meg
könnyebbítették a mi munkánkat. 
Íme, néhány vélemény a táborról: 

Nagyon jól éreztem magam a tá-
borban, mert szeretek kézműves dol-
gokat csinálni. Új dolgokat tanultam 
meg. Legjobban a  szélcsengőkészítés 

tetszett. Mai napig a  nappalinkat dí-
szíti. Remélem, jövőre is lesz tábor!

Dániel Tamara 2. osztályos tanuló

Egy csodás napon felkeltem, és azt 
mondtam magamnak, hogy végre el-
jött a várva várt nap. Rögtön útnak 
is indultam a  kedvenc táboromba. 
A  foglalkozások reggeltől délig tartot-
tak. Napról napra kreatívabbnál krea-
tívabb dolgokat készítettünk, amiknek 
nagyon örültem. Hamar eltelt ez az öt 
nap. Az utolsó napon elszomorodtam, 
mivel sajnos véget ért a tábor. Nagyon 
tetszett minden, és a kis finomságok is 
elképesztően ízlettek. Köszönöm a  ta-
nító néniknek a türelmességet és a kre-
atív dolgokat! Remélem, jövőre is cso-
dás lesz a tábor!

Méry Emma 6. osztályos tanuló

Minden nyáron nagyon várom a 
kézművestábort. Tavaly sajnos nem 
jutottam el, de elmondhatom, hogy ed-
dig ez volt a kedvencem. Nagyon sok új 
embert ismertem meg, aminek nagyon 
örülök. Mint eddig az összes foglalko-
zás, így ez is felejthetetlen volt. Mindig 
izgalmas dolgokat készítünk, és ezért 
is szeretem. Bár ami nem nagyon si-
került, az a ,,korán kelés” volt, mert a 
nyári szünetben mindig késő délelőttig 
alszom. Ezért nehéz volt felkelni 7:30-
kor, de megérte. Ha jövőre is lesz, én ott 
leszek, az biztos.

Ögut Zerif 4. osztályos tanuló

Vajas Bernadetta

Nyári kézművestábor

A megújult Csallóköz hetilap értesíti Gelle lakosságát, hogy ingyenes 
felülettel támogatni kívánja a helyi kistermelőket és a háztáji gazdákat. En
nek jegyében termékeiket ingyenesen jeleníti meg régiónk lapja, ezáltal a 
környékbeli községek lakosai könnyebben szerezhetnek tudomást róla, hol, 
milyen terméket árulnak. 

A Csallóköz hetilap biztat mindenkit, hogy vásároljuk ezeket a termé
keket, ezzel is erősítjük régiónkat. Keresse a megújult Csallóköz hetilapot a 
standokon, vagy fizesse elő, így egész évben a sok értékes tartalom mellett 
megismerheti régiónk háztáji termelőit is. 

Mivel a lap hétről hétre erősödik, ezért minden községben területi kép
viselőt keresnek, aki községükben képviselni fogja a megújult Csallóköz he
tilapot. Az érdeklődők hívják a 0905 446 587 telefonszámot, vagy jelentkez
zenek személyesen a szerkesztőségben. 

Köszönjük!

FELHÍVÁS
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A Pósfa zenekart már nem csak a 
Csallóközben ismerik. A Fölszállott a 
pávában való szereplésük óta mond
hatni fordult velük a világ. Lassan tíz 
éves pályafutásuk során sokfelé jártak, 
és muzsikálták a magyar népzenét. 
Legutóbb 2018ban, szintén a Fölszál
lott a pávából is ismert nagyidai Ilos
vai Selymes Péter Néptáncegyüttessel 
egy franciaországi turnén vettek részt. 

A nyugatfranciaországi Bretag
netartomány (ejtsd: brtány) lakói 
egy ősi kelta nép, a brtonok. Fran
ciaországban hivatalosan nincsenek 
kisebbségek, holott Franciaország 
nem csekély számú, a franciától eltérő 
etnikummal büszkélkedhetne, akár a 
burgundok, akár a brtonok.

A brton nyelvet sajnos ma már 
csekély számban beszélik a brtonok, 
köszönhetően az évszázados francia 
elnyomásnak. Ez azonban annál szo
rosabban összekovácsolta kulturáli
san ezt a közösséget, s büszkén állnak 
ki a mai napig népük és kultúrájuk 
mellett. Az Ilosvai néptáncegyüttes 
már évek óta látogatja ezt a varázsla
tos, mesébe illő tájat és közösségét. Ez 
éven a Pósfára esett a választás, hogy 
muzsikájukkal gazdagítsák az együt
tes munkáját, brton földön is. A brto
nok forró vendégszeretettel fogadták 
a szintén kisebbségként élő magyaro
kat. Ez adta az alaphangot e két kul
túra találkozásakor. A Fölszállott a 
pávában megismerkedett két felvidéki 
formáció azóta is tartja a kapcsolatot 
és folyik a közös munka.

Közvetlenül a franciaországi tur
né előtt a Pósfa zenekar a 2018as Pro 
Traditione Díjat vehette át a zsigár
di Kaszás Attila Kulturális Fesztivál 
keretén belül évente megrendezett 

zsigárdi Népzenei és Néptánctábor
ban. 

Ez a tábor fontos a zenekar számá
ra, hiszen évente látogatták és bizo
nyos értelemben ott értek zenekarrá. 
A Pro Traditione Díjat azok érdem
lik ki, akik színvonalas előadásukkal 
tovább ápolják a hagyományainkat, 
nemzetünk kulturális örökségét és 
méltón képviselik Felvidéket.

2018. október 4én a nagyszom

bati Ján Palárik Színház épületében 
a megyét, a járást és Gellét képvisel
ve a Pósfa zenekar és Godány Sándor 
festőművész vehették át az „Osobnosť 

Trnavského kraja 2018“, azaz Nagy
szombat megye kiemelkedő szemé
lyisége díját 2018ban. A díjazottak 
között a Pósfásfiúk voltak a legfia
talabbak, akiket a díjra a dunaszer
dahelyi önkormányzat terjesztett be. 
A zenekar díját az alapító, Iván Lajos 
vette át. A megye díját azok érdemlik 
ki, akik tevékenységükkel és szakmai 
elismertségükkel büszkén képviselik 
régiónkat és gazdag kultúránkat. A 
gálát követően Vajas Imre polgármes
ter a gellei díjazottaknak átadta Gelle 
község önkormányzatának ajándékát. 
A polgármester úr mellett Kovács 
László nyelvész és történész, valamint 
Kovačičné Majer Ibolya kultúrfelelős 
kísérték figyelemmel a gálát, a díja
zottjaink megtiszteltetésére.

 Ezután a mozgalmas nyár után is 
nagyon sok sikert kívánunk a Pósfa 
zenekarnak, és izgalommal, kíván
csisággal telve várjuk következő meg
nyilvánulásukat a médiában, az idén 
is megrendezésre kerülő Fölszállott 
a Páva 2018 népzenei és néptánc ve
télkedő, Győztesek Pávája versenyén, 
melyen az összes mindeddig megren
dezett Páva vetélkedő döntősei mérik 
össze tudásukat, és melynek nyeremé
nyeit a győztesek jótékonysági célra 
fogják felajánlani. Isten éltesse mind
nyájukat!

Iván Lajos
Pósfa polgári társulás 

A szerkesztőség és az olvasók nevé-
ben a díjazottaknak gratulálunk és 
további szép sikereket kívánunk!

A felvidéki népzene nagykövetei
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2018. augusztus 19én egy forró 
nyári vasárnapon a községi autóbusz
szal közel 30 személy részvételével 
történelmi városnézésre indultunk 
Pozsonyba. Az út szervezője és megál
modója Kovačičné Majer Mária volt. 
A  kis turistacsoportot Kovács László 
tanár úr vette szárnyai alá. Kora reg
geli órákban érkeztünk a Dunapart
ra, innen indult történelmi sétánk. A 
tanár úr színes, gazdag, érdekfeszítő 
történetei teljesen lenyűgözték a  kis 
csoport tagjait. Időutazásra indultunk 
a régi Pozsonyba. 

Megtudtuk, hogy Pozsony elneve
zése 1000 éves múltra tekint vissza, 
mivel Szent István királyunk idején 
szervezett egyik vármegye ispánjáról, 
Pósáról kapta nevét. Pozsony szlo
vák neve sokáig Prešporok volt, majd 
1921től kapta hivatalosan a  Bratis
lava nevet. Břetislav cseh fejedelem 
1042ben Szent István halálát köve
tően rövid időre elfoglalta a pozsonyi 
várat, innen ered a város mai hivata
los neve. 

 Pozsony szerepe akkor vált igazán 
fontossá, mikor a  törökök elfoglalták 
Budát, az ország fővárosát. Mivel  a 
Habsburgok voltak ekkor már  Ma
gyarország királyai, az akkori ural
kodó, I. Ferdinánd Bécshez közelebb 
eső helyet keresett, így Pozsonyra 
esett a választás. A kormányszékek és 
egyéb hivatalok, amelyek a királyság
hoz kapcsolódtak, Pozsonyba kerül
tek át, sőt mikor Esztergomot 1543

ban elfoglalta a  török, az esztergomi 
érsekség Nagyszombatba költözve, 
Pozsonyban is tartott fönn székhelyet. 
Így lett Pozsony a  magyar királyság 
fővárosa, itt működtek azok az intéz
mények, amelyek az országot igazgat
ták és természetesen itt koronázták 
meg a későbbi királyokat is.

A  koronázó városok koronázó 
dombbal is rendelkeztek, így Pozsony 
is. A koronázó dombok úgy készültek, 
hogy az ország összes vármegyéjéből 
hoztak földet, és abból alakították 
ki a  koronázó dombot. A  koronázás 
végső aktusaként a  király a  dombra 
fellovagolt és erről a  dombról négy
felé vágott kardjával, ami azt jelezte, 
hogy az országot minden támadás 
ellen megvédi. Pozsonyban az utol
só koronázásra 1830ban került sor, 
amikor V. Ferdinánd került a  trónra, 
az őt követő királyt már Budán ko
ronázták. Mivel a  Koronázó domb 
feleslegessé vált, kiírtak egy pályáza
tot a 19. század végén, hogy az egyik 
legjelentősebb uralkodónak, Mária 
Teréziának állítsanak emlékművet. 
Az ismert szobrászművészt, Fadrusz 
Jánost, Pozsony szülöttjét kérték fel 
a  szobor elkészítésére. Témája a „VI
TAM ET SANGUINEM” („Életünket 
és Vérünket“) jelenet volt, mely során 
az 1741es pozsonyi országgyűlésen a 
magyar nemesség hűséget fogadott a 
fiatal királynőnek és azt, hogy segít
séget nyújt trónja megvédéséhez. El 
is készült a gyönyörű, köztéri szobor, 

amelyet 1896ban, a Milleniumra ál
lítottak föl. Az emlékmű ünnepélyes 
leleplezésére 1897ben került sor I. 
Ferenc József, magyar király jelen
létében. Sajnos Magyaroszág egyik 
legszebb köztéri szobrának szomorú 
sorsa lett. Azok a cseh légiósok, akik 
1919ben a polgári lakosságra lőttek, 
1921ben egy éjszaka ripityára törték 
a gyönyörű fehér carrarai márványból 
készült szobrot. A  gipszminta ugyan 
megmaradt, ezt ma a Pozsonyi Váro
si Múzeum  őrzi. Helyére  Bártfay Ti
bor alkotása, Ľudovít Štúrnak, a szlo
vák nemzeti mozgalom vezetőjének 
szoborcsoportja került 1972ben. 

A  sétánk során bepillantást nyer
tünk a  19. század Pozsonyába, meg
tudtuk, hogy az 1927ben épült 
Carlton Szálló helyén a  híres Zöldfa 
fogadó állt. A  fogadó erkélyéről mu
tatta be Kossuth a pozsonyi születésű 
gróf Batthyány Lajost, Magyarország 
első miniszterelnökét. A vendéglőben 
sok híresség megszállt, többek között 
Einstein és Nobel. A számunkra neve
zetes erkély épségben megmaradt, ma 
Cegléden a  Kossuth Lajos Múzeum
ban van kiállítva. 

A  tanár úr vezetésével a Halász
kapun keresztül, a  régi belváros felé 
vettük az irányt. A Halászkaput 1776
ban lebontották, ma egy emléktábla 
jelzi helyét. Pozsony legrégibb terére 
érkeztünk, melynek sarkából a Zöld
szoba utca nyílik. Az utca is a  Zöld
szoba házról kapta a nevét. A levéltári 

Óvárosi séta – magyar emlékhelyek
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adatok szerint e házat kívülről és be
lülről egészen befestették zöldszínű 
képekkel. A  ház érdekessége, hogy 
Kossuth pozsonyi tartózkodása alatt 
itt lakott. A pozsonyi nemesek rendi 
gyűléseket tartottak itt, de ülésezett 
itt a városi tanács is. A ház a Fő térre 
nyílik, amely fontos szerepet játszott 
a  múlt századokban. Hosszú törté
nete során az események középpont
jában állt: volt piactér, passiójátékok 
színtere, a polgárok gyülekezési tere, 
köszöntöttek itt uralkodókat, de hely
színe volt a nyilvános kivégzéseknek 
és azokon az embereken végrehaj
tott egyéb testi fenyítéseknek is, akik 
megsértették a törvényt. Mindig nagy 
tömeget vonzott a Fő térre a pompás 
koronázási menet, amelynek élén Ma
gyarország új királya haladt. 

 A Fő téren látható a legendákkal 

körülszőtt Rolandszökőkút, amelyet 
I. Miksa magyar király anyagi hoz
zájárulásának köszönhetően építet
ték fel. A hálás polgárok királyukat, 
mint páncélos lovagot ábrázoltatták. 
A téren található a  régi városháza, 
a Palugyaypalota, az Esterházypalo
ta és még sok értékes épület. 

Tovább indultunk, hogy megcso
dálhassuk a Prímáspalotát, amelyet 
az egykori püspökház helyén  Bat
thyány József bíboros és hercegprímás 
megbízásából Hefele Menyhért udvari 
építész építtetett 1778tól három esz
tendőn át. Az épület kívülről vegyes, 
a  homlokzat kétféle stílus ötvözete, 
a  barokk és a  klasszicista. Alapjában 
barokk ez az épület. Egy dolgot őriz
tek meg a korábbi épületekből, a Szent 
Lászlókápolnát. A palota legféltettebb 
kincseként őrzik azt az értékes gobe

linsorozatot, melyet ma  pozsonyi fa
likárpitokként  ismer a világ. Amikor 
megszűntek az országyűlések itt Po
zsonyban, a hercegprímás a palotát el
adta. Pozsony város megvette, és hiva
talokat rendezett be benne. Időközben 
a palota sok történelmi esemény szín
helyévé vált. A  Magyar Országgyűlés 
felsőháza mindig itt tartotta az ülését, 
az ún. Tükörteremben, sőt 1848ban a 
híres márciusi törvények jóvahagyása 
után a király, V. Ferdinánd lejött Bécs
ből és a Tükörteremben nevezte ki az 
első magyar kormányt. Sajnálatos mó
don 1848. december 19én az osztrá
kok elfoglalták Pozsonyt. Haynau tá
bornok itt rendezte be főhadiszállását, 
és a  palota egyik termében írta alá a 
13 aradi vértanú halálos ítéletét. Egy 
másik tragikus történelmi esemény is 
köthető az épülethez. 1968. július 21
én Leonyid Iljics Brezsnyev, Szovjet
unió Kommunista Pártjának főtitkára 
a Tükörteremben találkozott Alexan
der Dubčekkel, a  Csehszlovák Kom
munista Párt főtitkárával. Levéltárilag 
is bizonyított, hogy az itt történt siker
telen tárgyalássorozat után döntötték 
el az oroszok, hogy megszállják kato
nailag Csehszlovákiát. Sajnos a követ
kezményeket ismerjük mindannyian, 
sötét korszak köszöntött az akkori 
Csehszlovákiára.

A  következő számban folytatjuk 
óvárosi sétánkat...

 
Bognár Laura
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A történet egy felelőtlen „igen”
nel kezdődött. Az úgy volt, hogy… 
hogy a párom (Iván Péter) kollégiumi 
szobatársa (Ladacsi László, a Rákóczi 
Szövetség Csiliznyáradi Helyi Szerve
zet alelnöke) idén is (immáron 4. al
kalommal) vállalkozott a Szent István 
napi kultúrműsor megszervezésére. A 
„rendező úr” ismét az István, a király 
című rockopera előadására gondolt. A 
rendezvénysorozat első évében (2015) 
is ebből a történelmi ihletésű darab
ból ragadtak ki részleteket, csakhogy, 
Laci szavaival élve, az akkori papírko
ronájuk elég ciki volt és nem szeretné 
az akkori szégyenérzetet ismét átélni. 
Itt jöttem én a képbe! Még februárban 
megbeszéltük a részleteket és egészen 
júniusig eszembe sem jutott az ígé
retem. Az államvizsgák után kezdem 
csak visszazökkenni a „reális” világba, 
így az előbb említettek is csak akkor 
kezdtek derengeni.

Lacinak júniusra már sikerült be
szereznie a sárgaréz lemezeket, a ko
rona alapját (amiért hálás köszönet 
Iván Lajosnak). Ladacsi Gábor Máté, 
Laci unokatestvére önként vállalta az 
alap kivágását és összehegesztését. 
Ezután Lacinak nem volt más hátra 
(egyelőre), minthogy a koronát el
juttassa hozzám. Így érkezett meg az 
óriás rézgyűrű Gellébe. Szerencsére a 
párom szintén tett egy elhamarkodott 
és felelőtlen kijelentést, miszerint ha 
az ideje megengedi, akkor besegít a 

korona készítésében – így ketten lát
tunk neki a naivan hitt „gyorsanmeg
lesz” koronának.

Az alapokon még volt némi javí
tanivaló, így smirgliztük, reszeltük, 
áthengereltük és forrasztottuk. Meg
lettek a korona átívelésének alapjai 
is, amit szintén Gábor kezdett el. 
Ezek után a tervrajzok böngészése és 
a méretek átszámolásának a hosszas 
folyamata következett. Arról nem is 
beszélve, hogy mindeközben az in
ternetet is bújtuk és a környék összes 
hobbiüzletét bejártuk alapanyagbe
szerzés céljából.

A szentképek helyének kivágása, a 
kereteik felforrasztása és a csillogósí
tásuk után ezek a darabkák pihentek 
érintetlenül a legtöbbet. A folyamat a 
lyukak kifúrása után a gyöngysorok 
(arany és fehér viaszgyöngy) felfűzé
se és az alapra rögzítése vett igénybe 
több mint egy hetet. A hosszú mun
kafolyamat végén először éreztük azt, 
hogy valamit haladtunk is a koroná
val.

Az ékkövek beszerzé
sének és végső formájuk 
elérésének szintén kalan
dos sztorija van. Legyen 
elég annyi, hogy egyeseket 
interneten rendeltük, má
sok Ausztriából érkeztek, 
míg a kettő legfontosabb
ra a szobámban, a „min
denes dobozaim” alján 

bukkantam. A már meglévő köveknél 
azonban újabb nehézségek adódtak, 
ugyanis mindegyiken kicsit alakíta
ni kellett – így a legvégső alakjukat 
csiszolás és reszelés árán kaptuk meg.

A kövek és a szentképek tartóinak 
a helyére kerülése után a félgyöngyök 
(amiket át kellet festeni) és a bordó 
kövek felragasztása következett. Ezek 
után még a lógó lóhere alakú díszíté
sek hiányoztak. Ezen elemek elkészí
tése is kb. egy napot vett igénybe, de a 
végeredmény magáért beszélt.

A munkánk megkoronázását a 
szintén kb. egy napig készülő ferde 
kereszt felhelyezése jelentette.

Minden hercehurca, szitkozódás 
és méreg után elégedetten fedtük fel 
munkánk gyümölcsét a megrendelő 
előtt. Laci a meglepődés és a felesz
mélés után a remélt dicsérő szavaival 
vitte a következő „állomásra” a még 
félkész „terméket”.

A végső munkálatok egyikét Laci 
nagynénje, a varrónő Zsemlye Sarol
ta vállalta, aki elkészítette a korona 
belsejének a bélését. Az idejéből fu
totta még egy gyönyörű bordó ván
kos arany szegélyekkel, ami a korona 
„alátéte” lett, így még fennköltebbé 
varázsolva a látványt. A legeslegvége, 
vagyis egy kis festés és a szentképek 
helyére ragasztása Lacira maradt.

A hosszú manufaktúrás munka 
után a Magyar Szent Korona máso
lata először augusztus 19én a csiliz
nyáradi templomban, az ünnepséget 
megnyitó szentmisén majd a sikeres 
színdarab végén debütált.

A „csodálatosan hű másolat”nak 
nevezett korona a csiliznyáradi római 
katolikus templomban kerül elhelye
zésre.

Bittera Gabriella

A gellei-csiliznyáradi korona
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Nyári focitábor
A nyár folyamán immár 3. alkalommal került megrendezésre a gellei 

focitábor. A tábor célja a gyerekek képességeinek fejlesztése játékos és vi
dám edzések keretein belül. Az edzéseken kívül a gyerekek új barátokra 
és élményekre tehettek szert. 

Előképzettségtől és tehetségtől függetlenül jelentkezhettek a focizni 
szerető fiúk és lányok.

A 35 jelentkezőt korosztályok szerint csoportokra osztottuk, amelyek 
hasonló korú gyerekekből álltak. Minden csoporttal egy edző foglalko
zott. A táborban Póda Mihály, Puha Imre és Süli András fejlesztette a 
gyerekek képességeit. 

A gyerekek számára napi háromszori étkezés volt biztosítva. Hálás 
köszönet a tízórai, ebéd és uzsonna készítőinek, Kósa Ivetának és a gel
lei óvónéniknek (Póda Erika, Mészáros Trúda és Süli Derzsi Mónika), 
akik segítségével minden nap ízletes finomságok kerültek az asztalra. A 
táborban tiszteletét tette Gelle polgármestere, Vajas Imre is, aki édesség
gel ajándékozta meg az edzőtábor résztvevőit. A napi programokat úgy 
alakítottuk ki, hogy a gyerekeknek legyen idejük a pihenésre, szabadfog
lalkozásokra és játszadozásra is. 

Az utolsó ún. táborzáró napon különféle versenyeket rendeztünk 
(ügyességi, pontossági, dekázó), ahol a gyerekek megmutathatták, hogy 
mennyit fejlődtek a héten. A versenyeken kívül kedvükre szórakozhat
tak, ehettek, ihattak. Az utolsó napon kiértékeltük az egész hetet. Minden 
résztvevő oklevelet, érmet és ajándékot kapott.

Az ügyességi verseny első helyezettjei különdíjakat kaptak. 
Remélem, hogy a gyerekek és a szülők is elégedettek a táborban elvég

zett munkánkkal. Bízom benne, hogy jövőre ugyanitt találkozunk! 
 

Póda Mihály

Mi? Hol? Mikor?
2018. október – november–  

december

 Október 26. (péntek)  
19.00   Ing. Iván Lajos független polgár
mesterjelölt bemutatkozó kampánygyű
lése a helyi kultúrházban
Október 29.(hétfő)
10.00   Gellei Mezőgazdasági 
Szövetkezet tagsági gyűlése a helyi kul
túrházban  
 Október 29.(hétfő)
8.30   Gyalogtúra a gyerekekkel  
útvonal: KisKárpátok Dévény és kör
nyéke / Információ a kultúrházban 
 Október 31. (szerda)
20.00   Halloween party –  
Špaček György szervezésében a helyi 
kultúrházban
 November 4. (vasárnap)  
16.00 Cséfalvay János független polgár
mesterjelölt bemutatkozó kampánygyű
lése a helyi kultúrházban
 November 6. (kedd)
18.00   Ing. Vajas Imre polgármester 
bemutatja az MKP programját a 2018
2022es időszakra
 November 10. (szombat)
7.0022.00   Önkormányzati választás a 
helyi kultúrházban
 November 17. (szombat)  
20.00   Retro partyZöld Péter szervezé
sében (kultúrház) 
 November 23. (péntek) 
19.00   Katalin bál a nagybudafai óvo
da Szülői Szövetségének szervezésében 
(kultúrház)
 December 1. (szombat)
14.30   Adventi koszorúk készítése a 
helyi kultúrházban, valamint a község 
adventi koszorújának elkészítése a helyi 
piactéren

Állandó, ismétlődő programok:
Kedden 19.30 Rózsa(Szín)Ház társulat 
próbái Farkas Péter és Varga Hédi veze
tésével
Minden szerdán 18.30tól meridián 
torna 312 torna a helyi kultúrházban, 
Bc. Menyhart Blanka vezetésével
Szerdán és pénteken 17.00 CrossFit
Könyvtár nyitvatartási ideje:
Szerda: 8.30 – 12.00 13.00 – 17.00
Szombat: 8.30 – 12.00 

FELHÍVÁS:  KÖNYVTÁR
A könyvtáros tisztelettel kéri azokat az olvasókat, akiknél már régen ki
kölcsönzött könyvek vannak, hogy szíveskedjenek azokat a könyvtárba 
visszahozni és újabb olvasnivalóra cserélni, mert azokra a könyvekre az 
olvasók várnak. Megértésüket előre is köszöni és szeretettel vár minden
kit, hogy a hosszú téli estékre olvasnivalót válasszanak maguknak. 

„A könyvtárba bárki beléphet s a szellem aranyát számlálatlanul viheti 
magával.“ (Pascoli)
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Hálaadás a termésértSzületések
A  Hírmondó utolsó számának 

megjelenése óta Májovský Juraj, 
Adam Bubák, Vass Dominik, 
Valentína Mifkovičová, Varjú Lia, 
Mészáros Márk, Mészáros Ádám, 
Izabella Kacerle és Bertók 
Teodóra örvendeztették meg szü
leiket érkezésükkel.  

Gratulálunk!

Házasságkötések
A  Hírmondó utol

só számának megjele
nése óta Fekete 
Aranka és Stefanik György, Zöld 
Mária és Álló Sándor, Pongrácz 
Csilla és Szerencsés Zoltán fogad
tak örök hűséget egymásnak.

  Sok boldogságot kívánunk!

E lha lá lo zás
A  Hírmondó utolsó szá

mának megjelenése óta 
Mészáros Tibor, Szelle 
Anna, Pőthe Gabriella és Lelkes 
Gizella gellei lakosainktól vettünk 
örök búcsút. 

 Nyu god janak bé ké ben! 

 Jubilánsok
„Nemes szép élethez 

nem kellenek nagy cseleke-
detek. Csupán tiszta szív és sok-sok 
szeretet.“ (Pázmány Péter)

A Hírmondó utolsó számának 
megjelenése óta 7 szép kerek év-
fordulónak örvendhettünk.

Név szerint: Csánó Angéla, 
Soóky Zoltán, Vércse Ilona, 
Hamar István, Kovacsovics Lajos, 
Németh László és Nógel Mária.

 Az ünnepelteknek tiszta szívből 
gratulálunk, és jó egészséget kívánunk!

Az eseményről a 2. oldalon tájékoztatunk.

A gellei-csiliznyáradi korona
Cikkünk a 22. oldalon olvasható.


